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Warszawa, 06 maja 2025

Pan 

Maciej Thorz

Zastępca Dyrektora Departamentu Gospodarki Wodnej

Szanowny Panie Dyrektorze,

w odpowiedzi na pismo DGW z dnia 10 marca 2025 r., znak: DGW-5.0212.7.2025 
zawierające prośbę o opinię w kwestii czy w świetle przepisów ustawy – Prawo wodne 
(Dz. U. z 2024 r. poz. 1087, z późn. zm.) dopuszczalne jest rozprowadzenia na powierzchni 
gruntu ścieków oczyszczonych w przydomowej oczyszczalni ścieków poprzez ich 
wykorzystanie do nawadniania, m.in. poprzez systemy nawadniające, zraszacze, drenaże 
posadowionych na powierzchni gruntu? Jeżeli tak, to czy do rozprowadzania ścieków na 
gruncie konieczne jest uzyskanie pozwolenia wodnoprawnego, czy też kwalifikuje się do 
zwykłego korzystania z wód? DP przedstawia niniejsze stanowisko.

Z art. 33 ust. 4 pkt 2 ustawy z dnia 20 lipca 2017 r. – Prawo wodne (Dz. U. z 2024 r. poz. 
1087, z późn. zm.), zwaną dalej: ,,Prawo wodne’’, zwykłe korzystanie z wód obejmuje 
wprowadzanie ścieków do wód lub do ziemi w ilości nieprzekraczającej łącznie 5 m3 na 
dobę.

Zgodnie z art. 34 pkt 14 Prawa wodnego szczególnym korzystaniem z wód jest korzystanie 
z wód wykraczające poza powszechne korzystanie z wód oraz zwykłe korzystanie z wód, 
obejmujące rolnicze wykorzystanie ścieków, jeżeli ich łączna ilość jest większa niż 5 m3 na 
dobę.

Z art. 84 ust. 2 pkt 1 i 2 Prawa wodnego, wynika że przez rolnicze wykorzystanie ścieków, 
o którym mowa w ust. 1, rozumie się zastosowanie ścieków do:

1) nawadniania użytków rolnych;

2) nawożenia użytków rolnych przez dodanie materiałów do gleby albo przez 
rozprowadzenie na powierzchni, albo przez wstrzykiwanie do gruntu, umieszczenie pod 
powierzchnią gruntu lub mieszanie z warstwami powierzchniowymi gruntu.
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Ponadto, z art. 395 pkt 7 Prawa wodnego wynika, że pozwolenia wodnoprawnego albo 
zgłoszenia wodnoprawnego nie wymaga pobór wód powierzchniowych lub wód 
podziemnych w ilości średniorocznie nieprzekraczającej 5 m3 na dobę oraz wprowadzanie 
ścieków do wód lub do ziemi w ilości nieprzekraczającej łącznie 5 m3 na dobę, na 
potrzeby zwykłego korzystania z wód.

Należy również wskazać przepisy art. 5 ust. 1 pkt. 3a i 3b ustawy z dnia 13 września 1996 r. 
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach (Dz. U. z 2024 r. poz. 399, z późn. zm.), 
zwanej dalej „ustawą o ucpg”, właściciele nieruchomości zapewniają utrzymanie czystości 
i porządku przez:

3a) gromadzenie nieczystości ciekłych w zbiornikach bezodpływowych lub osadnikach 
w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków;

3b) pozbywanie się zebranych na terenie nieruchomości odpadów komunalnych oraz 
nieczystości ciekłych w sposób zgodny z przepisami ustawy i przepisami odrębnymi.

Z art. 6 ust. 1 ustawy o ucpg wynika że właściciele nieruchomości, którzy pozbywają się 
z terenu nieruchomości nieczystości ciekłych, oraz właściciele nieruchomości, którzy nie 
są obowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami komunalnymi na rzecz 
gminy, wykonując obowiązek określony w art. 5 ust. 1 pkt 3b, są obowiązani do 
udokumentowania w formie umowy korzystania z usług wykonywanych przez:

1) gminną jednostkę organizacyjną lub przedsiębiorcę posiadającego zezwolenie na 
prowadzenie działalności w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub 
osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości 
ciekłych lub;

2) gminną jednostkę organizacyjną lub przedsiębiorcę odbierającego odpady komunalne 
od właścicieli nieruchomości, wpisanego do rejestru działalności regulowanej, o którym 
mowa w art. 9b ust. 2

– przez okazanie takich umów i dowodów uiszczania opłat za te usługi.

Mając na uwadze ww. przepisy zdaniem DP nie ma możliwości stosowania ścieków 
oczyszczonych w przydomowej oczyszczalni ścieków poprzez ich wykorzystanie do 
nawadniania za pomocą systemów nawadniających, zraszaczy, drenaży posadowionych 
na powierzchni gruntu z uwagi na fakt, iż już z samej treści ww. przepisów wynika, że 
odprowadzanie ścieków następuje do ziemi, a jedyną możliwością rozprowadzania na 
powierzchnię gruntu jest wskazane w art. 84 ust. 2 pkt 1 i 2 Prawa wodnego rolnicze 
wykorzystanie ścieków, natomiast nie sposób uznać jakoby nawadnianie trawnika 
z przydomowej oczyszczalni za pomocą zraszaczy było rolniczym wykorzystaniem 
ścieków. Należy również wskazać, iż niniejsza opinia jest poglądem prawnym autora opinii 
i nie stanowi wiążącej wykładni prawa.

Z poważaniem,
Dokument podpisany elektronicznie przez:

Bartosz Szczurowski

Zastępca Dyrektora
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